

## الجمعية العامة الـ 143 للاتحاد البرلماني الدولي

### مدرید، اسبانیا





الجمعية العامّة

البند 2

A/143/2-P.4 2021 تشرين الثاني/ نوفمبر 2021

> النظر في طلبات إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامّة

طلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 143 للاتحاد البرلماني الدولي مقدم من قبل وفد روسيا الاتحادية

في 25 تشرين الثاني/ نوفمبر 2021، تلقى الأمين العام من وفد روسيا الاتحادية طلباً ووثائق مرفقة لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ143 تحت عنوان:

"الضرورة الحيوية لضمان استمرار الأنشطة البرلمانية أثناء الجوائح".

وسيجد المندوبون في الجمعية العامة الـ143 مرفقاً نص المراسلة التي تضمنت تقديم الطلب (ملحق رقم 1)، إضافة إلى المذكرة التفسيرية (ملحق رقم 2)، ومشروع قرار (ملحق رقم 3) دعماً له.

وسيُطلب من الجمعية العامة الـ143 أن تتخذ قراراً بشأن طلب وفد روسيا الاتحادية يوم السبت، 27 تشرين الثاني/ نوفمبر 2021.



وبموجب أحكام القاعدة 11 (الفقرة 1) من لوائح الجمعية العامة، يجوز لأي عضو في الاتحاد البرلماني الدولي أن يطلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية. ويجب أن يرفق هذا الطلب بمذكرة تفسيرية موجزة ومشروع قرار يحدد بوضوح نطاق الموضوع الذي يشمله الطلب. وتقوم أمانة الاتحاد البرلماني الدولي بإبلاغ جميع الأعضاء بهذا الطلب وبأي وثائق من هذا القبيل على الفور.

إضافة إلى ذلك، تنص القاعدة 11 (الفقرة 2) من لوائح الجمعية العامة على ما يلى:

- (أ) يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخراً تستلزم اتخاذ إجراء عاجل من جانب المجتمع الدولي، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدولي عن رأيه وحشد الاستجابة البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلثي الأصوات المشاركة في التصويت؛
- (ب) لا يجوز للجمعية أن تدرج في جدول أعمالها سوى بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؛
- (ج) يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ ضمّ مقترحاتهم في طلب واحد، إذا كانت المقترحات الأساسية، تنصب على الموضوع نفسه؛
- (c) لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا رفضته الجمعية، ما لم تكن هناك إشارة واضحة له في الطلب وفي عنوان الموضوع الذي أقرّته الجمعية.



A/143/2-P.4 ملحق رقم 1 الأصل: الإنجليزية

## مراسلة موجهة إلى الأمين العام من قبل السيد قسطنطين كوزاتشيف، نائب رئيس مجلس الاتحاد للجمعية الاتحادية في روسيا الاتحادية

25 تشرين الثاني/ نوفمبر 2021

سعادة الأمين العام،

يسعدني أن أحيطكم علماً برغبة وفد مجلس الاتحاد للجمعية الاتحادية في روسيا الاتحادية في تقديم طلب لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة ال 143 للاتحاد البرلماني الدولي المقرر عقدها في مدريد، إسبانيا، 26-30 تشرين الثاني/ نوفمبر 2021 وفقاً للمادة 14 (الفقرة 2) من النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي.

البند المقترح بعنوان:

"الضرورة الحيوية لضمان استمرار الأنشطة البرلمانية أثناء الجوائح".

وتجدون مرفقاً مذكرة تفسيرية موجزة ومشروع قرار دعماً للطلب.

مع خالص تحياتي.

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

(التوقيع) قسطنطين كوزاتشيف نائب رئيس مجلس الاتحاد للجمعية الاتحادية في روسيا الاتحادية



# الضرورة الحيوية لضمان استمرار الأنشطة البرلمانية أثناء الجوائح مذكرة تفسيرية مقدمة من قبل وفد روسيا الاتحادية

في أيلول/ سبتمبر من العام الحالي، عُقد المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات في فيينا تحت رعاية الاتحاد البرلماني الدولي. ينص الإعلان الختامي، المعتمد في 8 أيلول/ سبتمبر 2021، بعنوان الإعلان رفيع المستوى بشأن القيادة البرلمانية من أجل تعددية أكثر فعالية تحقق السلام والتنمية المستدامة للشعوب ولكوكب الأرض، على أن جائحة كوفيد- 19 قد تسببت في أزمة متعددة الأطراف قوضت التقدم نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة، وجعلت الدول أكثر هشاشة وأضعفت التعاون الدولي، ما أدى بدوره إلى زيادة الفقر والجوع وعدم المساواة والعنف المنتشر في جميع أنحاء العالم.

وينبغي على البرلمانات أن تستجيب لهذا التحدي من خلال صون معايير السلام ومبادئه والتنمية والديمقراطية وحقوق الإنسان، واحترام سيادة القانون في المقام الأول. وبعيداً عن ذلك، ينبغي أيضاً أخذ المنافع المتعددة للحوار والتعاون بين البرلمانات من أجل إقامة روابط لتعميق الفهم بغية إرساء الأساس لعالم أقوى وأكثر ازدهاراً واستدامة، يعيش فيه جميع الناس مع الاحترام الواجب لكرامتهم.

وتبقى البرلمانات مفتوحة للعمل رغم القيود التي فرضتها الجائحة. وفي الوقت عينه، يمكن لبرلمانات العالم ولهيئاتها الدولية، بل ينبغي عليها، أن تؤدي دوراً أكبر بكثير في حلّ أكثر المشكلات الدولية أهمية في عصرنا. ترد حاجة لتبادل واسع للآراء من أجل تعزيز أفضل الممارسات في الأنشطة البرلمانية المستمرة والشاملة للجميع، التي تمدف إلى مواجهة جائحة فيروس كورونا.

وندعو الاتحاد البرلماني الدولي إلى دعم هذا البند الحيوي للغاية من جدول أعمال الجمعية العامة الـ 143.



## الضرورة الحيوية لضمان استمرار الأنشطة البرلمانية أثناء الجوائح مشروع قرار مقدم من قبل وفد روسيا الاتحادية

إنّ الجمعية العامة الـ143 للاتحاد البرلماني الدولي،

- (1) إذ تشير إلى المبادئ الأساسية للقانون الدولي، بما فيها المساواة في السيادة بين جميع الدول، وعدم التدخل في الشؤون الداخلية للدول الأخرى، والوفاء بالالتزامات الدولية وغيرها بنية حسنة؛
- (2) وإذ تشير أيضاً إلى قرار الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2019، تحقيق التغطية الصحية الشاملة بحلول العام 2012، وإذ تشير أيضاً إلى قرار الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2012، التمتع 2030: دور البرلمانات في ضمان الحق في الصحة، وكذلك قرار الاتحاد البرلمان صحة النساء والأطفال، والإضافة بالصحة كحق أساسي: دور البرلمانات في مواجهة التحديات الرئيسة لضمان صحة النساء والأطفال، والإضافة لذلك القرار في العام 2017، والتعبير عن التقدير للجهود الوطنية والدولية التي بذلت للنهوض بالحق في الصحة للجميع؛
- (3) وإذ تأخذ في الاعتبار الإعلان رفيع المستوى بشأن القيادة البرلمانية من أجل تعددية أكثر فعالية تحقق السلام والتنمية المستدامة للشعوب ولكوكب الأرض، الذي اعتمد بالإجماع في المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات في فيينا في 8 أيلول/ سبتمبر 2021؛
- (4) وإذ تؤكد على أن حكومات العالم قد حددت تحقيق التغطية الصحية الشاملة بحلول العام 2030 كهدف من أهداف التنسيق مثل خطة العمل العالمية من أجل حياة صحية ورفاه للجميع ومنصات الجهات المعنية المتعددة، بما في ذلك التغطية الصحية الشاملة بحلول العام 2030؛
- (5) وإذ تعترف بالدور المهم للبرلمانات والبرلمانيين في النهوض بخطة التغطية الصحية الشاملة، والحاجة إلى تعاون هادف مع السلطات العامة والمنظمات غير الحكومية والمؤسسات الأكاديمية وهيئات القطاع الخاص وجميع الجهات المعنية، من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة؛
- (6) وإذ تعترف بأن جائحة كوفيد- 19 قد أدت أيضاً إلى زيادة التهديدات لمبادئنا ومؤسساتنا الديمقراطية وأنه في مواجهة الجائحة، كان على السلطات القضائية والتنفيذية للحكومة اتخاذ قرارات صعبة، وخصوصاً تقييد حرية الحركة التي أدت في بعض الأحيان إلى خيبة أمل وفقدان ثقة المواطنين بالعمليات السياسية وبممثليهم؛



- (7) وإذ تأخذ في الاعتبار أن هذا التنافر غير المسيطر عليه، الذي غالباً ما تغذيه المعلومات المضللة والأيديولوجية المتطرفة، يمكن أن يشكل تهديدات أمنية خطيرة لمؤسساتنا وللسلامة الجسدية لمشرّعينا وموظفينا؛
- (8) وإذ تدرك أننا نعيش في عالم مترابط ونواجه مجموعة واسعة من التحديات عبر الوطنية، التي لا تستطيع دولة بمفردها أن تحلها، في مجالات السلام والأمن والديمقراطية وحقوق الإنسان والصحة والهجرة وتغير المناخ والتنمية المستدامة؟
  - (9) وإذ تدرك أيضاً أنه يمكن للبرلمانات أن تؤدي دوراً مناسباً وإيجابياً في تعزيز التفاهم والثقة المتبادلين؛
- (10) وإذ تدرك الدور الرئيس للبرلمانات وللاتحاد البرلماني الدولي في المساعدة على بناء الإرادة السياسية وصياغة الالتزام لمواجهة التحديات العديدة التي يواجهها العالم؛
- (11) وإذ تعترف بأن تطبيق العقوبات على البرلمانيين ليس طريقة مقبولة لتشجيع الدول على تغيير سياساتها الخارجية و/ أو الداخلية، لأنها في أوقات التوتر والمواجهة تزيد من تعقيد الحوار والتبادل وجهود بناء الثقة وكذلك تدابير مواجهة الجائحة العالمية؛
- (12) وإذ إنها مقتنعة بأن الدبلوماسية البرلمانية تساعد في بناء الجسور بين البلدان، وتساهم بشكل كبير في تعزيز العلاقات السياسية والاقتصادية والاجتماعية والثقافية بين الشعوب، مع الحفاظ على الخصوصيات الوطنية؛
- (13) وإذ تشير إلى رؤية التعاون الدولي المنصوص عليها في العديد من قرارات الاتحاد البرلماني الدولي وإعلانات المؤتمر العالمي لرؤساء البرلمانات؛
- (14) وإذ تستذكر أيضاً قرارات الجمعية العامة للأمم المتحدة بشأن التفاعل بين الأمم المتحدة والبرلمانات الوطنية والاتحاد البرلماني الدولي؛
  - (15) *وإذ تؤكد* على البُعد الدولي للديمقراطية، كما ورد في الإعلان العالمي للديمقراطية للعام 1997.
- (16) وإذ ترحب بتنويع أشكال وآليات التعاون البرلماني الدولي الذي يفتح سُبلاً جديدة للتداول بشأن القضايا الإقليمية والعالمية؛
- (17) وإذ ترحب أيضاً باليوم الدولي للديمقراطية (15 أيلول/ سبتمبر) واليوم الدولي للنساء البرلمانيات (30 حزيران/ يونيو) باعتبارهما فرصتين سنويتين لمواصلة الحوار بشأن الدور الدولي للبرلمانات؛
- (18) وإذ تؤكد على الأهمية القصوى للإعلان بشأن الدبلوماسية البرلمانية وتحتّ البرلمانات والحكومات في جميع أنحاء العالم على الاسترشاد بمضمونه:



تعزيز الحوار السياسي والدبلوماسية البرلمانية

تقوم البرلمانات على أساس قيمة الحوار بين وجهات نظر مختلفة. عبر إقامة بيئة من الثقة والاحترام المتبادل، يقدم الحوار السياسي مساهمة حيوية في تعزيز التفاهم وإيجاد الحلول. وبالتالي، فإن للبرلمانات وضعاً جيداً واستثنائياً لتعزيز وممارسة الحوار السياسي على الصعيدين الدولي والوطني.

وتؤدي الدبلوماسية البرلمانية عبر دعم الحوار السياسي والوساطة، دوراً بّناءً وفعالاً في منع نشوب النزاعات وفي إدارة الأزمات، كما تساهم في الحدّ من التوترات وفي إيجاد حلول للمشاكل السياسية داخل الدول وفيما بينها.

وتتناول البرلمانات القضايا الحساسة بانتظام، مثل القضايا المعروضة على لجنة الاتحاد البرلماني الدولي لحقوق الإنسان للبرلمانين. يعبّر هذا الحوار عن التضامن بين البرلمانات، ويمكن أن يساعد في حل الأوضاع السياسية الصعبة، في حين يؤكد استطاعة البرلمانيين ممارسة مسؤولياتهم بأمان وفعالية.

وتتطلب الدبلوماسية البرلمانية الفعالة برلمانات قوية تتمتع بالاستقلالية والقدرة على التصرف، وخصوصاً في الشؤون الدولية.

وعليه، ينبغي أن تستمر البرلمانات في بناء قدراتها والقيام بدور نشط في الشؤون الدولية، بما فيه، عبر إذكاء الوعي بين البرلمانيين، وإنشاء الهيئات البرلمانية المناسبة للتنسيق والاتصال بين الأنشطة البرلمانية الدولية والعمل البرلماني الوطني، وضمان وجود عدد كافٍ من الموظفين المهرة فيها لدعم البرلمانيين في عملهم.

وينبغي الحفاظ على التوازن المناسب بين الأنشطة البرلمانية الوطنية والإقليمية والدولية، مستنيراً بالتركيز المستمر على احتياجات المواطنين.

ويتمثل أحد العناصر الأساسية للبرلمانية في أن البرلمانيين يمثلون ناخبيهم، وبالتالي فمن المهم ضمان حق المواطنين في التعبير عن اختيارهم ومعتقداتهم السياسية وتحديد مستقبلهم السياسي.

ونظرًا لتأثر مصالح المواطنين بشكل مباشر أو غير مباشر بمجموعة من القضايا عبر الوطنية، كثيرًا ما <sup>م</sup>يطلب من البرلمانات المشاركة في التعاون البرلماني اتخاذ إجراءات فعالة بشأن هذه القضايا.

وتحتاج البرلمانات عينها إلى تعزيز جهودها لتكون مؤسسات تمثيلية وشفافة ويمكن الوصول إليها، وخاضعة للمساءلة وفعالة، وأن تكون شاملة لآراء جميع فئات المجتمع، بما فيها آراء النساء والشباب والفئات الأكثر تهميشاً.



- (19) وإذ تعيد تأكيد التصميم على المضي نحو الأهداف الاستراتيجية المعلنة في المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات في فيينا، إذ إن التعافي المستدام من جائحة كوفيد- 19 سيعتمد على التعاون والتضامن الدوليين إلى حد كبير؛
- 1. تكرر تأكيد دعمها لمنظمة الصحة العالمية، وخصوصاً فيما يتعلق بعملها في مجال البحث والاستجابة السريعة وتحسين التأهب للجوائح عبر تعزيز التعاون بين الدول؛
- 2. تدعو إلى تعزيز التعاون الدولي في مجال البحث عن اللقاحات وتطويرها وإنتاجها وتوزيعها، وتحسين إمكانية الحصول عليها وبتكلفة ميسورة؛ وفي هذا الصدد، ينبغي توزيع اللقاحات بشكل سريع وعادل ومنصف، وكذلك على الصعيد العالمي؛ لن يكون أي شخص في مأمن من كوفيد- 19 حتى يصبح الجميع بأمان؛ ينبغي اتخاذ تدابير مبتكرة، مثل الترخيص الطوعي وتبادل المعرفة والتكنولوجيا لتعزيز الوصول العادل إلى اللقاحات الميسورة التكلفة وزيادة إنتاج اللقاح العالمي وتوزيعه على المدى الطويل؛
- 3. تثني على التعاون بين البلدان، إلى جانب المنظمات الصحية والشركات المصنعة، بما فيها عبر الوصول إلى مسرّع الوصول إلى أدوات كوفيد-19 وبرنامج الوصول العالمي للقاحات كوفيد-19 ومع ذلك، لا يزال هناك الكثير الذي يتعين القيام به لضمان حصول جميع البلدان على لقاحات كوفيد-19 بشكل عادل ومن دون عوائق؛
- 4. تحتّ على التعاون بشأن مواصلة البحث والابتكار في علاج كوفيد-19 والقضاء عليه، وعلى فيروسات كورونا بشكل عام، بما في ذلك الآثار المدمرة طويلة الأجل لمتلازمة ما بعد كوفيد-19 (المعروفة أيضاً باسم "كوفيد المديد")؛
- 5. تدعو جميع البرلمانات إلى حشد إمكاناتها لتفعيل الجهود الدولية من أجل تحقيق أسرع اعتراف متبادل باللقاحات لرفع جميع القيود التي تنطوي عليها؟
- 6. تدعو إلى تعاون وثيق لإعداد العالم لمواجهة الجوائح في المستقبل؛ وفي هذا الصدد، من المهم العمل على وضع ميثاق عالمي للصحة يتفق عليه قادة العالم، ويضمن الأمن الصحي لسكان العالم، من دون استثناء، ومواجهة الجوائح والكوارث ذات الطبيعة العالمية والمبادئ والقيم العالمية المشتركة، وبأسلوب يضمن احترام الحقوق الصحية للإنسان؛



- 7. تطلب من البرلمانات استخدام هدفها الأساسي في ممارسة الرقابة على الأنشطة الحكومية لتقديم أقصى قدر من المساعدة في مكافحة الجائحة؛
- (20) وإذ تنطلق من حقيقة أن الحوار هو أفضل وسيلة لتجاوز الخلافات وتسوية النزاعات وتعزيز الثقة المتبادلة بين الدول.
- (21) وإذ تأخذ بالاعتبار أن التقييد وإزالة العقبات مستقبلاً أمام حركة الأشخاص والسلع والخدمات ورؤوس الأموال، سيساهم في تعزيز الثقة بين الدول وزيادة مستوى الأمن في العالم؛
- (22) وإذ تلاحظ أن القيود المفروضة على السفر نتيجة وضع أنظمة عقوبات ضد البرلمانيين تعقد الحوار والتعاون داخل المنتديات المرلمانية الدولية؛
- 8. تلعو جميع الحكومات إلى اتخاذ تدابير ترتكز إلى الإنسان، مع الاحترام الكامل لحقوق الإنسان، من أجل استعادة الثقة العامة التي تدهورت أثناء الجائحة؛
- 9. تحتّ جميع البرلمانات على أن تعمل بصفتها مركزاً للمساءلة الديمقراطية والشفافية، بما فيها الاستجابات لكوفيد-19، عبر الدمج المنهجي للمشاركة العامة في عملها، مما سيعزز شرعية العمليات البرلمانية وجودتها؛
- 10. تصرّر على أن تبقى البرلمانات مفتوحة للعمل بالرغم من القيود المفروضة على إمكانية عقد اجتماعاتها بالحضور الشخصي؟
- 11. تشجع البرلمانات على مواصلة ابتكار التقنيات الرقمية، وتوسيع نطاق استخدامها من أجل الاستعداد المناسب للحالات الطارئة في المستقبل، وتعزيز الوصول إلى البرلمانات، وزيادة مساءلتها وشفافيتها وانفتاحها أمام الجمهور في نهاية الأمر؛
- 12. تدعو الدول إلى انتهاز جميع الفرص لمواصلة الحوار والتفاعل بين البرلمانات وتعزيزهما، إذ تتزايد أهميتهما خصوصاً في أوقات الجوائح؟
- (23) وإذ تلاحظ أن القيود المفروضة على السفر نتيجة وضع أنظمة عقوبات تؤثر سلباً على الدبلوماسية البرلمانية وتساهم في تفاقم التوترات بين الدول؛
- (24) وإذ تنطلق من افتراض أن البرلمانات هي أهم أداة للتعبير عن إرادة الشعب، وحتى في أصعب الظروف المرتبطة بالوضع الحالى للجائحة، فإنه ينبغي عدم تعطيل عمل البرلمانيين؛



- (25) وإذ تأخذ بالاعتبار الحاجة إلى استجابات سريعة للتهديدات والتحديات الجديدة والحديثة، لذا ينبغي أن يستمر هذا العمل؛
- 13. تحت على البحث عن أفضل أشكال العمل التي تتيح، من ناحية، ضمان استمرارية عمل البرلمانات، ومن ناحية أخرى لا تتسبب في مخاطر إضافية سواء بالنسبة للبرلمانيين أنفسهم أو بالنسبة للمجتمع؛
  - 14. تدعو إلى تبادل أفضل الممارسات والحلول لعقد اجتماعات غيابية؟
- 15. تدعو إلى إجراء نقاش جدي حول ما إذا كان ينبغي فرض شروط ومتطلبات عمل خاصة على البرلمانيين؟
- 16. تبقى واثقة تماماً من وجود ضرورة حيوية لضمان استمرار الأنشطة البرلمانية أثناء الجوائح، وخصوصاً بالنسبة للبرلمانيين الذين ينتخبهم الشعب والذين ينبغي أن يعملوا لصالح الشعب حتى في أصعب الظروف، مثل جائحة فيروس كورونا الحالية، لأن البرلمانات هي أهم أداة للديمقراطية.





## 143rd IPU Assembly

#### Madrid, Spain 26-30 November 2021



Assembly Item 2

A/143/2-P.4 25 November 2021

## Consideration of requests for the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda

Request for the inclusion of an emergency item in the agenda of the 143rd Assembly of the Inter-Parliamentary Union submitted by the delegation of the Russian Federation

On 25 November 2021, the Secretary General received from the delegation of the Russian Federation a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 143rd Assembly of an emergency item entitled:

"The vital necessity of ensuring uninterrupted parliamentary activities during pandemics".

Delegates to the 143rd Assembly will find attached the text of the communication submitting the request (<u>Annex I</u>), as well as an explanatory memorandum (<u>Annex II</u>) and a draft resolution (Annex III) in support thereof.

The 143rd Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of the Russian Federation on <u>Saturday</u>, <u>27 November 2021</u>.

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall communicate the request and any such documents immediately to all Members.

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that:

- (a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major situation of international concern on which urgent action by the international community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.
- (b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number of positive votes shall be accepted.
- (c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original proposals relates to the same subject.
- (d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by the Assembly.

A/143/2-P.4 ANNEX I Original: English

## COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY MR. KONSTANTIN KOSACHEV, DEPUTY SPEAKER OF THE FEDERATION COUNCIL OF THE FEDERAL ASSEMBLY OF THE RUSSIAN FEDERATION

25 November 2021

Dear Mr. Secretary General,

Pleased be informed that the delegation of the Federation Council of the Federal Assembly of the Russian Federation wishes to submit a request for inclusion of an emergency item on the agenda of the 143rd Assembly of the Inter-Parliamentary Union to be held in Madrid, Spain, 26-30 November 2021 in accordance with Article 14.2 of the IPU Statutes.

The proposed item is titled:

"The vital necessity of ensuring uninterrupted parliamentary activities during pandemics".

Kindly find attached a brief explanatory memorandum and a draft resolution in support of this request.

Please accept the assurance of my highest regards.

Yours sincerely,

(Signed)

Konstantin KOSACHEV
Deputy Speaker of the Federation Council
of the Federal Assembly
of the Russian Federation

### THE VITAL NECESSITY OF ENSURING UNINTERRUPTED PARLIAMENTARY ACTIVITIES DURING PANDEMICS

#### Explanatory memorandum submitted by the delegation of the Russian Federation

In September of the current year, the Fifth World Conference of Speakers of Parliaments was held in Vienna under the auspices of the IPU. The final declaration, adopted on 8 September 2021, entitled *High-level declaration on parliamentary leadership for more effective multilateralism that delivers peace and sustainable development for the people and the planet,* states that the COVID-19 pandemic has provoked a multilateral crisis that undermined progress in achieving the sustainable development goals, made states more fragile and weakened international cooperation, which in turn has led to increased poverty, hunger, inequality and violence spreading around the world.

Parliaments must respond to this challenge by protecting the norms and principles of peace, development, democracy, human rights and respect for the rule of law in the first place. Apart from that, the multiple benefits of inter-parliamentary dialogue and cooperation must also be applied so as to forge links for deeper understanding in order to lay the foundation for a stronger, more prosperous and sustainable world where all people can live in freedom and with due respect for their dignity.

Parliaments remain open to work despite the restrictions imposed by the pandemic. At the same time, the world's parliaments and their international associations can and should play a much larger role in solving the most crucial international problems of our time. A wide exchange of views is required in order to promote best practices in the ongoing all-encompassing parliamentary activities aimed at fighting the coronavirus pandemic.

We call on the Inter-Parliamentary Union to support this extremely vital agenda item of the 143rd Assembly.

A/143/2-P.4 ANNEX III Original: English

## THE VITAL NECESSITY OF ENSURING UNINTERRUPTED PARLIAMENTARY ACTIVITIES DURING PANDEMICS

#### Draft resolution submitted by the delegation of the Russian Federation

The 143rd Assembly of the Inter-Parliamentary Union,

- (1) Recalling the fundamental principles of international law, including the sovereign equality of all States, non-interference in the internal affairs of other States and the fulfillment in good faith of international commitments as well as others;
- (2) Also recalling the 2019 IPU resolution, Achieving universal health coverage by 2030: The role of parliaments in ensuring the right to health, as well as the 2012 IPU resolution, Access to health as a basic right: The role of parliaments in addressing key challenges to securing the health of women and children, and the 2017 addendum to that resolution, and expressing appreciation for the national and international efforts that have been made to advance the right to health for all:
- (3) Taking into account the High-level declaration on parliamentary leadership for more effective multilateralism that delivers peace and sustainable development for the people and the planet adopted unanimously at the Fifth World Conference of Speakers of Parliament in Vienna on 8 September 2021;
- (4) *Underlining* that the world's governments have set achieving universal health coverage (UHC) by 2030 as a target of the Sustainable Development Goals (SDGs) (in particular Goal 3), and welcoming coordination mechanisms such as the *Global Action Plan for Healthy Lives and Wellbeing for All* and multi stakeholder platforms, including UHC2030;
- (5) Acknowledging the important role of parliaments and parliamentarians in advancing the UHC agenda, and the need for meaningful collaboration with public authorities, non-governmental organizations, academic institutions, private sector entities and all relevant stakeholders in order to achieve the Sustainable Development Goals;
- (6) Recognizing that the COVID-19 pandemic has also resulted in increasing threats to our democratic principles and institutions and that, in addressing the pandemic, the legislative, executive and judicial branches of government have had to take challenging decisions, notably curtailing freedom of movement, which has sometimes led to disillusionment and citizens losing trust in the political processes and in their representatives;
- (7) Having in mind that, left unchecked, this dissonance, which is often fed by misinformation and extremist ideology, can create serious security threats to our institutions and to the physical safety of our legislators and staff;
- (8) Aware that we live in an interdependent world and face a wide array of transnational challenges, which no single State can solve alone, in the areas of peace and security, democracy, human rights, health, migration, climate change and sustainable development;
- (9) Also aware that parliaments can play an appropriate and positive role in promoting mutual understanding and trust;
- (10) Conscious of the key role of parliaments and of the IPU in helping to build the political will and forge the commitment to tackle the world's many challenges;
- (11) Recognizing that the application of sanctions against parliamentarians is not an acceptable way to encourage States to change their foreign and/or domestic policies, since in times of tension and confrontation they further complicate dialogue, exchanges and confidence-building efforts as well as measures to fight the global pandemic;

- (12) Convinced that parliamentary diplomacy helps build bridges between countries and significantly contributes to strengthening political, economic, social and cultural relations among peoples, while preserving national specificities;
- (13) Recalling the vision for international cooperation set out in numerous IPU resolutions and the declarations of the World Conference of Speakers of Parliament;
- (14) Also recalling the resolutions of the United Nations General Assembly on interaction between the United Nations, national parliaments and the IPU;
- (15) *Underlining* the international dimension of democracy, as set out in the 1997 Universal Declaration on Democracy;
- (16) Welcoming a diversification of forms and mechanisms for inter-parliamentary cooperation that usher in new ways of deliberating on regional and global issues;
- (17) Also welcoming the International Day of Democracy (15 September) and the International Day of Parliamentarism (30 June) as annual opportunities to pursue dialogue on the international role of parliaments;
- (18) *Underlining* the utmost importance of the *Declaration on Parliamentary Diplomacy* and urging parliaments and governments throughout the world to be guided by its content:

Enhancing political dialogue and parliamentary diplomacy

Parliaments are founded on the value of dialogue between different perspectives. By building an environment of confidence and mutual respect, political dialogue makes a vital contribution to enhancing understanding and finding solutions. Parliaments are therefore exceptionally well placed to promote and practise political dialogue internationally, as well as nationally.

By supporting political dialogue and mediation, parliamentary diplomacy plays a constructive and effective role in conflict prevention and crisis management, and contributes to reducing tensions and finding solutions to political problems within and between States.

Parliaments regularly address sensitive issues, such as cases before the IPU Committee on the Human Rights of Parliamentarians. This dialogue is an expression of inter-parliamentary solidarity and can help resolve difficult political situations, while making sure that parliamentarians can exercise their responsibilities safely and effectively.

Effective parliamentary diplomacy requires strong parliaments that have the autonomy and capacity to act, including in international affairs.

Parliaments should therefore continue to build their capacity and play an active role in international affairs, including by raising awareness among parliamentarians, establishing the appropriate parliamentary bodies to coordinate and liaise between inter-parliamentary activities and national parliamentary work, and ensuring they have sufficient skilled staff to support parliamentarians in their work.

An appropriate balance between national, regional and international parliamentary activities must be preserved, guided by a constant focus on the needs of citizens.

A key element of parliamentarism is that parliamentarians represent their voters, and as such it is important to ensure citizens' right to express their political choice and beliefs and determine their own political future.

Given that citizens' interests are directly or indirectly impacted by a range of transnational issues, parliaments are frequently required to engage in interparliamentary cooperation in order to take effective action on these issues.

Parliaments themselves need to strengthen their efforts to be representative, transparent, accessible, accountable and effective institutions, and to be inclusive of the views of all groups in society, including those of women, young people and the most marginalized.

- (19) Reaffirming the determination to move towards the strategic goals proclaimed at the Fifth World Conference of Speakers of Parliament in Vienna since sustainable recovery from the COVID-19 pandemic will depend to a large extent on international cooperation and solidarity;
  - Reiterates its support for the World Health Organization, in particular in terms of its work on research, rapid response and better pandemic preparedness through enhanced cooperation among nations;
  - 2. Calls for strengthened international cooperation on vaccine research and development, production and distribution, and improving accessibility and affordability; in this regard, vaccines must be distributed rapidly, fairly and equitably, as well as universally; no one will be safe from COVID-19 until everyone is safe; innovative measures, such as voluntary licensing and exchange of know-how and technology must be taken to enhance equitable access to affordable vaccines and to scale up global vaccine production and distribution in the long term;
  - Commends the collaboration among countries, along with health organizations and manufacturers, including through the Access to COVID-19 Tools (ACT) Accelerator and the COVID-19 Vaccines Global Access (COVAX) programme; however, much remains to be done to ensure unimpeded and equitable access to COVID-19 vaccines for all countries;
  - Urges collaboration on continued research and innovation into the treatment and elimination of COVID-19 and coronaviruses more generally, including the debilitating long-term impacts of post-COVID-19 syndrome (also known as "long COVID");
  - 5. Calls on all Parliaments to use their potential to activate international efforts for the speediest mutual recognition of vaccines to lift all the restrictions implied;
  - 6. Calls for close co-operation to prepare the world for future pandemics; in this regard, it is important to work towards the establishment of a global health charter, to be agreed upon by world leaders, which guarantees health security for the world's population, without exception, and to confront epidemics and disasters of a global nature with common universal principles and values, and in a manner that guarantees respect for human health rights;
  - 7. Requests Parliaments to use their primary aim in exercising controls over government activities to provide the maximum assistance in combating the pandemic;
- (20) *Proceeding* from the fact that dialogue is the best way to overcome differences, settle disputes and strengthen mutual trust between States;
- (21) Taking into account that the restriction and, in the future, the removal of barriers to the movement of people, goods, services and capital will contribute to strengthening trust between States and increasing the level of security in the world;
- (22) Noting that travel restrictions as a result of the introduction of sanction regimes against parliamentarians complicate dialogue and cooperation within multilateral forums, including interparliamentary forums;
  - 8. *Calls on* all Governments to take people-centred measures, in full respect of human rights, in order to restore public trust that was eroded during the pandemic;

- Urges all Parliaments to serve as the centre of democratic accountability and transparency, including for COVID-19 responses, by systematically integrating public engagement into their work, which will enhance the legitimacy and the quality of parliamentary processes;
- 10. *Insists* that parliaments must remain open for business despite restrictions on their ability to meet in person:
- 11. Encourages parliaments to continue to innovate and expand the use of digital technologies in order to be appropriately prepared for future emergencies, enhance access to parliaments, and ultimately increase their accountability, transparency and openness to the public;
- 12. Calls upon States to use all opportunities to maintain and strengthen interparliamentary dialogue and interaction, the importance of which is particularly increasing in times of pandemics;
- (23) Noting that travel restrictions as a result of the introduction of sanction regimes have a negative impact on parliamentary diplomacy and contribute to the aggravation of tensions between the States:
- (24) *Proceeding* from the assumption that parliaments are the most important instrument for the expression of the will of the people, and even in the most difficult conditions associated with the current pandemic situation, the work of parliamentarians should not be interrupted;
- (25) Taking into account the need for prompt responses to new, modern threats and challenges, such work should be continuous;
  - 13. *Urges* a search for optimal forms of work that, on the one hand, make it possible to ensure the continuity of the work of parliaments, and on the other do not create additional risks either for parliamentarians themselves or for society;
  - 14. *Invites* the exchange of best practices and solutions for holding meetings in absentia;
  - 15. *Calls for* a serious discussion on whether special working conditions and requirements should be imposed on parliamentarians;
  - 16. Remains absolutely confident that there is a vital necessity to ensure uninterrupted parliamentary activities during pandemics, especially for parliamentarians who are elected by the people and who should work in the interests of the people even in the most difficult conditions, such as the present coronavirus pandemic, because parliaments are the most important tool of democracy.